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قطعاً از آغاز مسير توليد و فروش محصولات نساجی 
تا مدیریت شرکت نساجی قائم شهر، مسير طولانی 
پيموده اید. تا جایی که امکان دارد این مسير را با 

فراز و نشيب های آن برای ما ترسيم نمائيد.
تحصيلات دانشــگاهی ام را در رشــته مهندسی شيمی 
نساجی ( دانشگاه يزد) گذرانده ام البته سابقه آشنايی ام با 
صنعت نساجی به زمان تحصيل در هنرستان باز می گردد 
که در همان زمان علاقه و اشــتياق خاصی نسبت به اين 
رشته صنعتی داشتم. هميشه فعاليت در اين صنعت ، انگيزه 
و انرژی مضاعفی به من می بخشــد و موجب شده هنگام 
مواجهه با مشکلات متعدد به اميد حمايت دولت و نهادهای 
دولتی نمانم بلکه با اتکا به تجارب و توانمندی های خود، راه 

حلی برای رفع مشکلات توليد پيدا کنم. 
همان طور که می دانيد صنعت نساجی يکی از اشتغالزاترين 
صنايع کشور محسوب می شود به طوری که مثلًا شرکت 
نساجی قائم شهر زمينه اشتغال حدود ١٧٠ نفر را به صورت 
مستقيم وتعدادزيادی را به صورت غيرمستقيم فراهم کرده 
است اين حجم بالای اشتغالزايی مرا نسبت به آينده و ادامه 
توليد اميدوارتر می سازد البته در بسياری از موارد نيروهای 
مستعد و توانمندی جهت کار به ما مراجعه می نمايند و 

افسوس که نمی توان تمامی اين نيازها را برطرف نمود. 
در سال ١٣٧٠ پس از آغاز تحصيلات دانشگاهی، مشغول 
کار در شرکت جنوب يزد و همچنين شرکت نقشين يزد 
(ابتدا به عنوان مســئول بخش چاپ و رنگرزی و سپس 
مديريت توليد) شدم. اين روند ادامه داشت تا با همفکری 
يکی از دوستان ، ايده راه اندازی يک شرکت توليدکننده 
مواد تعاونی به ذهنمان خطور کرد زيرا به اين نتيجه رسيده 
بوديم که توان توليد محصولاتی مانند صابون آنتی استاتيک، 
نرم کننده و .. را داريم و با توجه به حجم روزافزون نياز بازار 

داخل به اين مواد، شرکت نسج شيمی يزد راه اندازی شد. 
توليد به اين ترتيب آغاز شد و به تدريج توانستيم ١٧ نوع 

ماده تعاونی نساجی را توليد نمائيم.  
خوشــبختانه توليدات شــرکت با اســتقبال قابل توجه 
صنعتگران روبرو شــد آن هم در شرايطی که بسياری از 
مواد تعاونی نساجی وارداتی بود. کيفيت مطلوب توليدات 
ما موجب تعجب و شگفتی بسياری از خريداران می شد 
و حتی تعدادی از آنها باور نمی کردند که اين محصولات 
توليد داخلی باشد! در سال ١٣٧٥ توليد شروع شد و تا سال 
١٣٨٢ ادامه داشت. در سال١٣٨٢ با شرکت راک شيمی 
آشنا شدم. البته کارخانه نسج شيمی يزد را به رودهن انتقال 
دادم اما ديگر کار در اين مجموعه ادامه پيدا نکرد و شرکت 
را منحل اعلام نمودم زيرا فعاليتم در راک شيمی به عنوان 

مسئول فروش بخش نساجی آغاز شده بود. 

فعاليت در شــرکت راک شــيمی چه تجارب و 
دستاوردهای برای شما داشت؟

راک شــيمی به شــدت در حال توســعه بود و با سرعت 
چشمگيری توانســت اعتبار خوبی در بازارهای داخلی و 
خارجی به دســت آورد. بهترين نمونه توليدی شرکت از 
طريق بازاريابی های منســجم و اصولی به خارج از کشور 
صادر می شــد و به همين دليل اين شرکت موفق شد ٣ 
مرتبه به عنوان صادرکننده نمونه برگزيده شــود. در ادامه 
به دلايلی از جمله انبوه واردات، شرکت به سمت کوچک 
ســازی پيش رفت و در همين زمان بود که با پيشــنهاد 
مديريت شرکت نساجی قائم شهرازطرف عضو هيات مديره 
شرکت دوست قديمی و مشاور خوبم جناب آقای مهندس 
راهدار مواجه شدم.(اواسط سال ١٣٨٩) نکته جالب توجه 
اين بود که درسال های خيلی دور ، دوران کارآموزی خود 
را در نساجی قائم شهر سپری کرده بودم و به خوبی با اين 

کارخانه آشنايی داشتم اما هيچ گاه تصور نمی کردم روزی 
به عنوان مديرعامل به اين شرکت بازگردم پس اين پيشنهاد 
را به دليل علاقه و تعصب خاصی که به شرکت نساجی قائم 
شهر داشتم؛ پذيرفتم. نخستين اعتقادم هم اين بود که بايد 
بخش بازرگانی و فروش اين مجموعه را متحول نمايم زيرا 
فروش خوب می تواند شرکت را متحول و پويا نمايد. البته 
در اين امر مهم از مشــورت دوست خوب وهمکار سابقم 
جناب آقای مهندس رياحی اســتفاده می کنم.همانطور 
که می دانيد مشــورت کردن های رسمی غيررسمی در 
مديريت های خرد و کلان يکی از رموز موفقيت ميباشــد 
کما اينکه يکی از موفقيت های مهاتيرمحمد نخست وزير 
اســبق و نابغه کشور مالزی استفاده از اين شگرد بوده و از 
جمله اســاتيد و مشاوران ايشان يک استاد دانشگاه ايرانی 

بوده است .

شرکت نســاجی قائم شهر در چه شرایطی به شما 
واگذار شد؟

اين شــرکت با ٢٠٠ نفر نيروی انسانی روزانه ٥ تن توليد 
داشت. در بدو ورود متوجه شدم سازمان گسترش و نوسازی 
صنايع ايران به خصوص جناب آقای مهندس وفائی-  معاونت 
و قائم مقام رياست هيأت عامل - تمام توان خود را جهت 
نوسازی و بازسازی اين مجموعه به کار بسته است اما به اين 
نتيجه هم رسيده ايم که بازسازی کارخانه صرفاً می تواند 
مرهمی باشد و برای احيا و پيشرفت مجموعه بايد به دنبال 
بهره گيری از تکنولوژی های روز دنيا ، توليد براساس نياز و 
سليقه بازار، سرعت عمل بالا در ارائه طرح ها و مدل های 
متنوع و جديد، افزايش ارزش افزوده محصولات کارخانه و 

کسب رضايت خاطر مصرف کنندگان باشيم. 

پس از گذشت ســال های فعاليت در راک شيمی 

اشاره:
شرکت نساجی قائم شهر آنقدر در ذهن اهالی نساجی شناخته شده است که شاید نيازی به معرفی بيشتر آن وجود نداشته باشد اگرچه این شرکت در مقطعی از 
زمان دچار مشکلات متعدد شد اما پس از این که تحت پوشش سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران و به گفته مهندس پاشا با مدیریت منحصر به فرد آقای 
مهندس هدایت قرار گرفت و بحث نوسازی و بازسازی و در مجموع احيای آن پيش آمد، بار دیگر در محافل نساجی کشور خبر ساز شد و این بار مدیرعامل آن 
که اتفاقاً از اهالی نساجی است و تجربه سال ها فعاليت در شرکت معتبر را دارد؛ از افزایش توليد، چابک سازی، بهره گيری از متخصصين جوان و توانمند و .. 

سخن به ميان می آورد و شاید به همين دليل است که در همایش بزرگان کارآفرینی کشور از این مدیرجوان تقدیر به عمل می آید. 

گفت و گو با مهندس حمزه علی حاجی پاشا- مدیرعامل شرکت نساجی قائم شهر(سهامی عام) 

 فروش خوب می تواند شــرکت را متحول و پویا 
نماید.

 توليــد و کارآفرینی یکی از مســائل مورد 
علاقه ام اســت و تلاش می کنم این دلمشغولی 
را در تمام مجموعه هایــی که به فعاليت در آنها 

می پردازم ؛ پياده نمایم. 
 چرا واحدهای نساجی باید تاوان مشکلات کشاورز 

پنبه کار را بدهند؟

ديدگاه
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و نساجی قائم شهر، دیگر به تأسيس یک شرکت 
مستقل فکر نکرده اید؟ 

توليد و کارآفرينی يکی از مســائل مورد علاقه ام است و 
تلاش می کنم اين دلمشغولی را در تمام مجموعه هايی 
که به فعاليت در آنها می پردازم ؛ پياده نمايم. پس تفاوت 
چندانی ندارد که مالک آن مجموعه باشم يا خير. همين 
که با رونق توليد در يک کارخانه، تعداد بيشتری از کارگران 

مشغول کار شوند، به خواسته قلبی خود رسيده ام. 

به کسب رضایت مصرف کنندگان اشاره کردید.. 
این رضایت چگونه تأمين می شود؟

شرکت نساجی قائم شهر حدود ٨٠ سال سابقه دارد و به 
عنوان يک از توليدکنندگان نخ و پارچه پنبه ای در سراسر 
کشور شناخته می شود. افتخار ما اين است که در کسب 
رضايت مصرف کنندگان و همچنين پرســنل کارخانه 
موفق عمل کرده ايم به طوری که در مقوله رضايت شغلی 
پرسنل گام های موثری برداشته ايم. به عنوان مدير يک 
مجموعه توليدی اعتقاد دارم که اگر نيروی انسانی در روند 
فعاليت های روزمره خود ، روحيه مثبت و بالايی داشته 
باشند اين مثبت نگری به توليد منتقل و حتی به عنوان 

يک سرمايه ارزشمند محسوب می شود. 

این رضایت شــغلی را چگونه در پرســنل ایجاد 
می کنيد؟ 

اکثر پرســنل مجموعه نســاجی قائم شــهر ، نيروهای 
اســتخدامی با بيش از ٢٠ ســال ســابقه کاری هستند 
که متأســفانه به دليــل تعدد قوانين موجــود در بحث 
بازنشستگی ، مسائل و مشکلات کارگری، انگيزه بخشی 
به اين نيروها دشوارتر از سايرين است اما تلاش می کنم 
عليرغم مشــکلات موجود اين افراد در شــرايط بسيار 
مناسب بازنشسته شوند و تمام حق و حقوق خود را نيز 
دريافت نمايند. طبعاً بازنشستگی پرسنل قديمی و جذب 
نيروهای جديد در روند چابک سازی شرکت بسيار موثر 
اســت. زمانی که نيروهای انسانی يک مجموعه توليدی 
و صنعتی از نزديک شــاهد تلاش مدير خود در راستای 
رفع مشکلات باشند؛ انگيزه مضاعفی برای ارتقای توليد 
و کار بيشــتر و بهتر پيدا می نمايند. نکته مهم ديگر اين 
که به کارگران يادآور شــده ايم در صورت افزايش توليد، 
٢٠ درصد سود کارخانه متعلق به آنان است طبيعی است 
که يکی از اهداف فعاليت هر فردی، کســب منافع مالی 
بيشتر است که اين امر در نوبه خود بر افزايش  بهره وری 
توليد موثر است و حتی هنگام تغيير شيفت ها يکديگر 
را بــه دليل توليد کم و افزايش ضايعات  مورد انتقاد قرار 

می دهند. 

به مشکلات توليد به ویژه خرید پنبه که داستان های 
خاص خود را دارد! اشاره نمائيد.

به عنوان توليدکننده نخ و محصولات پنبه ای با نوسانات 

شديد قيمت پنبه مواجه هستيم. متأسفانه بخشی از پنبه 
داخلی امسال با آفت عسلک مواجه شده است. به اين معنا 
که  در نگاه نخست،  پنبه بسيار درخشان و سفيد به نظر         
می رســد اما به محض ورود به سالن مرطوب کارخانه، 
موجب چســبندگی فوق العاده اليــاف پنبه به همديگر 
می شود که اين امر آسيب های بسياری به نوار خاردارهای 
ماشــين آلات کارخانه وارد می کند؛ ضمن اين که افت 
شديد توليد را نيز به همراه دارد زيرا کارگر مجبور می شود 
با برس های مخصوص اين آفات را از پنبه جدا کند و اين 
امر زمان بر می باشد. در مجموع به دليل عدم سم پاشی 
به موقع و نگهداری کشاورز پنبه کار، واحدهای نساجی 
دچار مشکل و وقفه می شــوند امسال پس از آگاهی از 
وجود عسلک در تعامل با مديران ساير واحدها توانستيم 
بحران مذکور را رفع نمائيم به اين صورت که از خريداران 
پنبه پرس و جو انجام شد که پنبه کدام منطقه مرغوب 
است و پنبه کدام شهر دارای آفت عسلک می باشد. البته 
در روند توليدات خود از پنبه خارجی نيز استفاده می کنيم 
اما نوسان قيمت پنبه وارداتی بسيار بالاست و گاهی قيمت 

آن نزديک به نخ توليدی ما نيز می شود! 
پرســش من به عنوان يک توليدکننده اين است که چرا 
واحدهای نساجی بايد تاوان مشکلات کشاورز پنبه کار را 
بدهند؟ نکته جالب اين که دولت هنگامی واردات پنبه را 
ممنــوع اعلام کرد که بخش قابل توجهی از پنبه داخلی 
با آفت عســلک مواجه شــده بود و افت شديد توليدات 
کارخانه های نساجی را به همراه داشت. بهتر است دولت 
برنامه ريزی منســجم ، منطقی و اصولی در اين زمينه 
انجــام دهد و کنترل بازار پنبه را دســت بگيرد تا بتواند 
مانند کشــور چين به توليدکننده داخلی خدمات ارائه 
بدهد. دولت چين در ابتدای فصل برداشت پنبه ، يک باره 
حجم بســيار زيادی پنبه ازبک را خريداری می کند و با 
قيمت منطقی در اختيار توليدکنندگان خود قرار می دهد 
و در اکثر موارد ديگر پنبه ای برای خريد ســاير کشورها 
از جملــه ايران باقی نمی گذارد! اين در حالی اســت که 
متأســفانه در ايران هر روز قيمت پنبه نوســان دارد و با 
ده ها مشکل و دردسر پنبه در اختيار مصرف کننده قرار 
می گيرد. خوشــبختانه از زمانی که شرکت نساجی قائم 
شــهر زير چتر حمايتی سازمان گســترش قرار گرفت، 

بسياری از مشکلات برطرف شد. 

چتر حمایتی به چه معناست؟ 
به اين معنا که بحث نوســازی و بازسازی اين شرکت را 
مدنظر قرار داده اســت همچنان که حدود ٢/٥ ميليارد 
ريال بودجــه به اين امر اختصاص داده کــه از اين رقم 
حدود ١/٦٢٥ ميليون هزينه بازسازی شده است. در اين 
راســتا موفق شــديم توليد را از ٣-٥ تن به ٧ تن در روز 
افزايش دهيم ضمن اين که بخشی از اين افزايش توليد 
به مباحث مديريتی مربوط است بخش زيادی به بازسازی 
ماشين آلات ارتباط مستقيم دارد همچنين برای اولين 

بــار موفق به توليد الياف ترکيبی در اين کارخانه شــده 
ايم. در گذشــته پرســنل کارخانه حدود ٢٠٠ نفر بودند 
کــه امرزو اين تعداد به ١٧٠ نفر کاهش يافته اما نه تنها 
با کاهش ميــزان توليد مواجه نبوده ايم بلکه همان طور 
که اشاره شد پيشرفت چشمگيری در مورد افزايش توليد 
داشته ايم. طبق مطالعات انجام شده قرار است در زمينی 
به مساحت ٣هکتار واقع در شهرک رستم کلا قائم شهر 
عمليات نوسازی کارخانه با بودجه اوليه ٣٠ ميليارد تومان 
انجام شود که درخواست ما افزايش اين ميزان به ٦ هکتار 
بود که خوشبختانه مورد تائيد مديران سازمان گسترش 

صنايع ايران نيز قرار گرفته است.  

پس سازمان گســترش به این نتيجه رسيده که 
صنعت نساجی نه تنها زیان ده و ورشکسته نيست 

بلکه مجال بسياری برای رشد و توسعه دارد؟
صد درصد اين نگرش در کارشناسان ارشد و زحمتکشی 
مانند مهندس مسعود محمدی و مديرانی نظير مهندس 
ارغايی از  سازمان گسترش و نوسازی صنايع ايران وجود 
دارد. بايد به اين نکته اشاره نمايم که سازمان گسترش به 
طور امانی شرکت نساجی قائم شهر را تحت پوشش قرار 
داده تــا پس از ارتقای توليد و ســودآوری ، آن را مطابق 
اصل ٤٤ قانون اساسی به بخش خصوصی واگذار نمايد. 
بنابراين سازمان گسترش يک سازمان واسطه ای محسوب 
می شــود که خوشــبختانه توجه ويژه ای به نوسازی و 

بازسازی شرکت نساجی قائم شهر دارد در اين راستا :
١- بحث اصلاح ســاختار نيروی انسانی ( بازنشسته 
کردن نيروهای قديمی و جذب نيروهای تازه نفس 

و مستعد جوان)
٢- تغييــر تکنولوژی و طرح توســعه جهت توليد 

محصولات جديد 
٣- اعمال کنترل بر خريد مــواد اوليه ،هزينه های 

توليد و فروش محصولات 
٤- افزايــش فعاليت توليد در آن دســته از بخش های 
توليدی که ارزش افزوده بشتر دارد و کاهش فعاليت در 
بخش های زيان دهــی بالاتری دارند را در اولويت کاری 

خود قرار داده است. 

در مقوله رضايت شغلی پرسنل گام های 
موثری برداشته ايم. به عنوان مدير يک 
مجموعه توليــدی اعتقاد دارم که اگر 
نيروی انســانی در روند فعاليت های 
روزمره خــود ، روحيه مثبت و بالايی 
توليد  به  نگری  مثبت  اين  باشند  داشته 
به عنوان يک ســرمايه  منتقل و حتی 

ارزشمند محسوب می شود.



شمـاره صد و شانزدهم10      

و در حال حاضــر ، جذب نيروهای جديد يکی از اهداف 
اصلی شرکت نساجی قائم شهر محسوب می شود. شايد 
يکی از دلايل انتخاب من به عنوان کارآفرين برتر، توجه 
به چابک سازی و ايجاد اشتغال برای نيروهای جوان بوده 
اســت . ضمن اين که توجه به نيــاز بازار يکی از الزامات 

نساجی قائم شهر محسوب می شود.
"توجه به نياز بازار" را بيشتر توضيح دهيد.

نياز بازار به اين معنی اســت که دقيقاً بدانيم بازار مصرف 
در چه زمانــی، به کدام محصولات و با چه حجمی توجه 
بيشــتری نشان می دهد و به عنوان توليدکننده ، سرعت 
کار و انعطاف پذيری سبد تنوع  محصولات را به اندازه نياز 
بازار  افزايش داديم که مثلًا در صورت رونق توليد نخ، توليد 
اين محصول را در کارخانــه افزايش دهيم به اين ترتيب 
موفق شده ايم ضمن چابک سازی کارخانه، براساس نياز و 
خواست خريداران به توليد ادامه دهيم. همچنين برای اين 
که بتوانيم از تمام روزهای سال استفاده کنيم در سه شيفت 
و  چهار گــروه  به کار ادامه می دهيم و می توان گفت از 

٣٦٥ روز سال حداقل ٣٤٠ روز توليد می کنيم . 

در زمينه فــروش محصولات توليــدی کارخانه 
توضيحاتی ارائه نمائيد و این که واردات محصولات 
مشــابه این مجموعه تا چه ميزان به فعاليت شما 

آسيب وارد کرده است؟
بحــث واردات و ورود کالاهــای چينــی مشــکل تمام 
توليدکنندگان است و محدود به صنعت نساجی نمی شود. 
اما فکر می کنم واردات نه تنها تلنگری برای توليدکنندگان 
اســت تا کيفيت محصولات خود را مورد تجديدنظر قرار 
دهند بلکــه بايد مورد توجه دولت نيز قرار گيرد تا به اين 
نتيجه برســد که دولــت چين با اتخاذ چه اســتراتژی و 
سياســتی ، کالاهای خود را با ســهولت و قيمت ارزان به 

کشورهايی مانند ايران صادر می نمايد. 
خوشــبختانه به دليل فعاليت مســتمر در بخش فروش 
و بازرگانی صنايع نســاجی، مشــکل خاصــی در فروش 
محصولات نساجی قائم شهر وجود ندارد البته در ابتدای 
ورود به کارخانه ، با حجم قابل توجهی پارچه و نخ در انبار 
مواجه شــدم که با اتکا به تجارب به دست آمده در حيطه 
فروش محصولات،  موفق به فروش تمام آنها شــدم و در 

حال حاضر اکثر توليدات اين شرکت ، پيش فروش شده 
است. کاهش قيمت تمام شده محصولات يکی از دغدغه 
های جدی ماست که در اين زمينه نيز برنامه هايی مدنظر 
قرار دارد. اقداماتی همچون افزايش بهره وری نيروی انسانی 
و افزايش حجم توليد يکی از اين موارد می باشد. به لطف 
خداوند و با حمايت سازمان گسترش، روند بازسازی کارخانه 
بسيار مطلوب است و اميدوارم در آينده نزديک بتوانيم اين 

مجموعه را سودآورتر نمائيم. 
نکته مهم اين که وضعيت صنعت نساجی آنقدرها هم که 
عنوان می شود، وخيم و بد نيست به هر حال برای توسعه و 
پيشرفت بايد تمام تلاش خود را انجام دهيم و در اين مسير 
الگو برداری از شرکت های موفق و معتبر نساجی که تعداد 

اندکی هم نيستند، بسيار موثر به نظر می رسد. 
یکی از مســائل مهم که مورد بحث و گفت و گوی 
بسياری از محافل صنعتی و اقتصادی است، اجرای 
طرح هدفمندی یارانه ها می باشــد که موافقان و 
منتقدان بســياری دارد. دیدگاه شما در این زمينه 
چيست و اجرای طرح مذکور چه تأثيراتی در روند 

مجموعه تحت مدیریت شما گذاشته است؟ 
همان طــور که می دانيد مصرف بــرق در کارخانه های 
نســاجی بسيار بالاســت . با اجرای اين طرح، هزينه برق 
نســاجی قائم شهر  به شدت افزايش پيدا کرد که طبيعی 
است پرداخت چنين هزينه ای برای يک مجموعه توليدی 
دشوار به نظر می رسد. در ابتدای امر دولت با هدف حمايت 
از کارخانه ، ٥٠ درصد هزينه های برق مصرفی کارخانه را از 
محل وام کم بهره ای که به ما تخصيص داد؛ پرداخت کرد 
اما پس از دوماه اين حمايت متوقف شد! تقبل اين هزينه 
سنگين برای کارخانه بسيار دشــوار است و دراين زمينه 
نيازمند استمرار حمايت دولت هستيم زيرا هزينه مصرف 
انرژی کارخانه در مقايسه با گذشته حدود ٣-٤ برابر شده 
است. البته نبايد اين نکته را ناديده بگيريم که برای مقابله 
با افزايش هزينه مصرف انرژی، بازگری کلی در کارخانه به 
عمل آورديم.برای مثال با طراحی خازن توان راکتيو را در 
شروع به کار دســتگاه ها و ماشين آلات کارخانه کاهش 
ميدهيم و با اينورتری کردن دســتگاهها علاوه بر کاهش 
مصرف انرژی هزينه تعمير و نگهداری را نيز کاهش ميدهيم 
همچنين در کارخانه "کميته حفظ انرژی" با هدف کاهش 
هزينه های پرداختی تشــکيل شده تا هزينه ها را کاهش 
دهيــم در مجموع تمام تلاش خــود را انجام داده ايم که 
مصرف انرژی ، هدفمندتر و اصولی تر از گذشته انجام گردد. 
بنابراين واحدهای توليدی در کاهش بخشی از هزينه های 
انرژی ، بدون انتظار کمک های دولت، می توانند اقداماتی 
انجام دهند اما در مورد مسائلی مانند واردات دستگاه هايی 
که مصرف انرژی کمتری دارند به دليل تحريم با مشکلاتی 
مواجه هستند که در اين صورت کمک دولت بسيار ضروری 
و مشکل گشــا به نظر می رسد. به طور کلی معتقدم که 
طرح هدفمندســازی يارانه ها اقدام مثبتی محسوب می 
شود و بايد تداوم داشته باشد زيرا بسياری از مجموعه های 

توليدی و صنعتی با اتکا به توانمندی های خود به حيات 
ادامه می دهند بدون اين که متکی به حمايت های مالی 

دولت باشند. 

در مجموع ارزیابی شما از آینده صنعت نساجی ایران 
عليرغم تمام مسائل و مشکلاتی که برای آن متصور 

می شود؛ چيست؟
به اعتقاد من در اين شــرايط هم می توان سودآور و موفق 
بود همچنان که در حال حاضر تعداد توليدکنندگان موفق، 
معتبر و خوشــنام صنعت نســاجی اندک نيستند. برای 
دســتيابی به موفقيت بايد " تحليل بازار" و "توجه به نياز و 
سليقه مصرف کنندگان در اولويت اول مديران واحدهای 
توليدی قرار گيرد. نکته ديگر اين که در دنيای امروز، سرعت 
حرف اول و آخر را می زند به محض خلق و ايجاد يک طرح 
جديد يک شرکت توليدی بايد به اندازه ای چابک، منعطف 
و به روز باشــد تا در کوتاه ترين زمان به توليد آن طرح و 
محصــول جديد و متنوع بپردازد در غير اين صورت طرح 
و مدل جديد با ســرعت بسيار بالايی وارد بازار می شود و 
پــس از مدتی جای خودرا به طرح های جديدتر می دهد 
در اين ميان مجموعه ای که چابک نباشد و نتواند خود را با 
سرعت تغيير طرح ها و مدل ها هماهنگ کند، توليدکننده 
محصولات به اصطلاح دمده و قديمی خواهد بود که طبعاً 
خريداری هم ندارد. متأســفانه برخی از توليدکنندگان با 
افتخار اعلام می کنند مثلًا  ٤٠ ســال است که به توليد 
يک نوع محصــول می پردازند!" بدون اين که توجه کنند 
آيا تمرکز بر توليد يک محصول آن هم ٤٠ سال منطقی و 

سودآور به نظر می رسد يا خير؟! 

و پایان این گفت و گو؟ 
در بحث نوسازی و بازســازی شرکت نساجی قائم شهر 
با توجه به حمايت های ســازمان گسترش که جا دارد از 
جناب مهندس هدايت معاون وزير و رئيس هيات عامل 
سازمان گسترش و نوسازی و همچنين از معاونت و قائم 
مقام ايشــان جناب آقای مهنــدس وفائی  و تلاش تمام 
دست اندرکاران شرکت نوســازی تقدير و تشکر گردد، 
آينده بسيار روشن و موفقيت آميزی را مشاهده می کنم 
و در صورت اســتمرار اين حمايت و   تلاش ها، قطعاً به 
روزهای خوب نســاجی در اين شهر خواهيم رسيد زيرا 
شرکت نساجی قائم شهر يکی از خاطرات ارزشمند و به 
يادماندنی مردم اين شهر محسوب می شود و بسياری از 
مردم، شــهر قائم شهر را با نام اين کارخانه می شناسند 
و به ياد می آورند. بايد به توليد ادامه دهيم و به توســعه 
بپردازيم البته منظور از توســعه بزرگ ســازی مجموعه 
نيســت زيرا در اين صورت با اصل چابک سازی منافات 
پيدا می کند. به اعتقاد من اين مجموعه بايد به اندازه ای 
توانمند، پويا و اســتوار باشد که واگذاری آن (طبق اصل 
٤٤ قانون اساسی) به بخش خصوصی با سهولت ، سرعت 

و موفقيت انجام گيرد. 

فکر می کنــم واردات نه تنها تلنگری 
کيفيت  تا  اســت  توليدکنندگان  برای 
محصولات خود را مــورد تجديدنظر 
توجه دولت  بايد مورد  بلکه  قرار دهند 
برسد که  نتيجه  اين  به  تا  قرار گيرد  نيز 
دولت چين با اتخاذ چه اســتراتژی و 
با سهولت و  را  ، کالاهای خود  سياستی 
قيمت ارزان به کشورهايی مانند ايران 

صادر می نمايد. 


